
مجلس

نیازی به واردات میوه نداریم

مدیرکل دفتر امور میوه های سردس��یری 
و خش��ک وزارت جهاد کشاورزی گفت: جز 4 
میوه گرمسیری، نیازی به واردات میوه نداریم. 
به گزارش مهر، شکرالله حاجی وند گفت: ایران 
جزو 10 کشور برتر جهان در تولید محصولات 
باغی و از صادرکنندگان مهم میوه در دنیاست 
و جز 4 میوه گرمسیری، در سایر میوه ها مطلقا 
نی��ازی به واردات میوه نداری��م؛ باید با افزایش 
کیفیت بسته بندی، میزان صادرات را افزایش 
دهیم و ارزآوری بیشتری برای کشورمان داشته 
باش��یم. وی تصریح کرد: ضایعات محصولات 
کش��اورزی با توجه به ن��وع محصول متفاوت 
اس��ت و کمترین می��زان ضایع��ات مربوط به 
میوه های خش��ک اس��ت و میزان ضایعات در 
میوه های تازه خوری بالاتر است. بیشترین مقدار 
ضایعات در محصولات باغی مربوط به مراحل 
برداش��ت و پس از برداش��ت است که با اعمال 
مدیریت صحی��ح در مراحل تولی��د تا عرضه 
محصول و همچنین صنایع تبدیلی و تکمیلی 
میزان ضایعات را به مقدار قابل توجهی می توان 
کاهش داد. حاجی وند افزود: متاسفانه در حال 
حاضر درصد مکانیزاس��یون در باغات کش��ور 
کمتر از ۵ درصد است که با تخصیص اعتبارات 
1۵00 میلیارد تومانی در س��ال جاری، از رشد 

قابل توجهی برخوردار خواهد شد.

6۰ درصد ظرفیت کارخانه های 
روغن کشی خالی است

دبی��ر انجم��ن صنایع روغن کش��ی گفت: 
در ح��ال حاضر ح��دود 40 درص��د ظرفیت 
کارخانه های روغن کش��ی فعال است که برای 
افزایش این رقم، پیش��نهاداتی را به مسؤولان 
ارائه کرده ایم. به گزارش فارس، اکبر س��بقتی 
در همای��ش روغن ه��ای خوراک��ی و دانه های 
روغنی اظهار داشت: از سال ۹۲ با تغییر دولت، 
رویکردها نس��بت به صنعت روغن تغییر کرد 
و صنعت روغن کش��ی با مشکلاتی مواجه شد. 
در نتیج��ه واردات روغن ب��ه حدود ۲ میلیون 
تن رس��ید که می تواند ادامه یاب��د. وی افزود: 
صنعت روغن کشی نگران افزایش واردات است 
که می توان��د این صنعت را دچ��ار رکود کند. 
محسن کشمیری، دبیر انجمن کره گیاهی نیز 
در این همایش با اش��اره به برنامه ریزی انجام 
شده توسط این انجمن برای افزایش تولید کره 
گیاهی در کشور و رساندن میزان تولید در این 
صنعت به اندازه تولی��د ترکیه، گفت: صادرات 
محصول و به روزرس��انی تکنولوژی تولید انواع 

کره گیاهی از دیگر اهداف این انجمن است. 

 سازوکاری برای جریمه تأخیر 
»توتال« پیش بینی نشده است

نای��ب رئیس کمیس��یون ان��رژی مجلس 
ش��ورای اس��لامی با اش��اره به تاخیر شرکت 
توتال برای اج��رای قرارداد اخیر با ایران گفت: 
به نظر من، هیچ سازوکاری برای جریمه تاخیر 
»توتال« پیش بینی نش��ده اس��ت. هدایت الله 
خادمی درباره مساله تأخیر و کارشکنی شرکت 
توتال فرانس��ه در اجرای قرارداد توسعه فاز 11 
پارس جنوبی و دریاف��ت توضیحات وزیر نفت 
در گفت وگو با مهر، اظهار داش��ت: آقای زنگنه 
معتقد است از نظر وی، توتال در حال انجام کار 
است و تأخیری در اجرای قرارداد صورت نگرفته 
اس��ت. وی افزود: اما در رابطه با این مساله که 
آیا جریمه ای پیش بینی شده یا خیر، وارد بحث 
نشده و شفاف سازی نکرده اند؛ هرچند برخی ها 
معتقدند سازوکار پنالتی و جریمه پیش بینی 
ش��ده اس��ت که اگر توتال پای کار نیامد، این 
جریم��ه پرداخت ش��ود. خادم��ی تأکید کرد: 
درخواس��ت ما از دولت و وزارت نفت این است 
که اگر واقعاً چنین سازوکاری پیش بینی شده، 
آن را به ما نش��ان دهند؛ واقعیت این است که 
این سازوکار وجود ندارد و من به آقای زنگنه هم 
گفتم که بهتر است به جای این حرف ها، به طور 
ش��فاف بگوییم این، کاری بود که در توان مان 
بوده است و وقتی  بندی در قرارداد برای جریمه 
ط��رف مقابل پیش بینی نش��ده، مدام نگوییم 
پیش بینی شده است. نایب رئیس کمیسیون 
انرژی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: به 
نظر من، شرایط قرارداد به گونه ای است که اگر 
توتال کار را ش��روع نکند، هیچ گونه سازوکاری 
برای جریمه این ش��رکت پیش بینی نشده تا 
خسارت عدم النفع را دریافت کنیم. در شرایطی 
ک��ه ما می توانیم به روش های دیگر، منافع مان 
را از فاز 11 پارس جنوبی برداش��ت کنیم، باید 
این س��ازوکار پیش بینی ش��ده باش��د که در 
صورت کارشکنی طرف مقابل، بتوانیم خسارت 

عدم النفع دریافت کنیم.

بررسی تقاضای تحقیق و تفحص از 
بانک ها در مجلس

نایب رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس 
ش��ورای اسلامی از بررسی تقاضای نمایندگان 
مجل��س برای تحقیق و تفح��ص از بانک های 
خصوص��ی و دولت��ی در جلس��ه کمیس��یون 
متبوعش خبر داد. علی اکبر کریمی در گفت وگو 
با خانه ملت، درباره جلس��ه دیروز کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: تعدادی 
از نمایندگان درخواس��ت  تحقیق و تفحص از 
بانک های خصوصی و دولتی و عملکرد آنها را 
مطرح کرده بودند که در جلسه دیروز بررسی 
ش��د. نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی در تشریح محورهای تقاضای 
نماینگان ب��رای تحقیق و تفحص از بانک های 
خصوصی و دولتی ادام��ه داد: انحراف بانک ها 
از نظام بانکداری اسلامی، نحوه اجرای مقررات 
و قوانین توس��ط بانک ها، نح��وه نظارت بانک 
مرکزی بر آنه��ا، نحوه اعطای وام های کلان به 
متقاضیان، نصب و عزل مدیران، مزایای بانک ها 
ب��رای مدیران و کارکنان و پاداش و حقوق آنها 
و نحوه تایید صلاحیت اعض��ای هیات مدیره 
و مدیران عامل  بانک ها توس��ط بانک مرکزی 
از محوره��ای تقاض��ای تحقی��ق و تفحص از 

بانک های خصوصی و دولتی است.

واردات گندم معیشت یک میلیون 
نفر را به چالش می کشد

رئیس نظام صنفی کشاورزی با اشاره به اینکه 
نیازی به واردات غ��لات نداریم، گفت: در تولید 
غلات بوی��ژه گندم علاوه بر تأمی��ن نیاز داخل 
ام��کان صادرات نیز وج��ود دارد از این رو نیازی 
به واردات نیس��ت. محمد ش��فیع ملک زاده در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به 
اینکه بیش از یک میلیون نفر در کشور مشغول 
به کشت گندم هس��تند، افزود: با واردات گندم 
تأمین امنیت غذایی، معیش��ت خانوار و اشتغال 
کشاورزان به خطر می افتد. ملک زاده با اشاره به 
مشکلات و چالش های پیش روی صادرات گفت: 
به رغم کیفیت ممتاز محصولات کشاورزی اما به 
سبب وجود مشکلاتی در صنایع تبدیلی، فرآوری، 
بسته بندی و سورتینگ امکان رقابت با سایر رقبا 
در بازارهای هدف وجود ندارد. رئیس نظام صنفی 
کشاورزی ادامه داد: با توجه به انعقاد قراردادهای 
همکاری در حوزه کشاورزی با قزاقستان انتظار 
می رود وزیر صنعت راهکارهای مناسبی در زمینه 

رفع مشکلات زیرساختی صادرات به کار گیرد.

استعفای دسته جمعی هیأت 
رسیدگی به تخلفات ثامن الحجج!

احمد توکلی از استعفای دسته جمعی اعضای 
»هیات رس��یدگی به تخلفات مؤسسه اعتباری 
ثامن الحجج« خب��ر داد. به گزارش مهر، رئیس 
هیات مدیره سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت 
و عدالت در نشستی خبری گفت: بانک مرکزی 
باید مس��ؤولیت تلاطم اقتصادی ایجاد شده را 
بپذی��رد و به دلیل ایجاد مش��کلات اجتماعی، 
بازخواس��ت ش��ود. در قضیه موسس��ه مالی و 
اعتباری ثامن الحجج نیز بانک مرکزی ابتدا سعی 
کرد فش��ار اجتماعی را از طریق پرداخت مبالغ 
س��پرده گذاران با مبالغ کم کنترل کند که کار 
خوبی بود. وی ادامه داد: در مرداد ۹۳ زمانی که 
من عضو ش��ورای پول و اعتبار از طرف مجلس 
بودم، در جلسه شورا اعلام کردم بانک مرکزی از 
نظر اجتماعی موظف است موسسه ثامن الحجج 
را منحل کند که این پیشنهاد به تصویب رسید 
ام��ا اجرای آن در دی ماه ۹4 رخ داد. در این 1۸ 
ماه مدیرعامل موسس��ه ثامن الحجج توانست با 
پول مردم، مسکن، زمین و مجتمع های تجاری 
خریداری کرده و به نام افراد مختلف ثبت کند. 
چ��را بانک مرک��زی در این 1۸ م��اه از این فرد 
غافل بود؟ در نهایت هم مدیرعامل این موسسه 
تحت الحفظ در خانه اش محصور ش��د.  رئیس 
هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت تصریح 
کرد: سال گذشته این سازمان مردم نهاد به بانک 
مرکزی، دادس��تانی و وزارت اطلاعات به عنوان 
۳ نهادی که از طرف دولت مس��ؤول رسیدگی 
به تخلفات موسسه ثامن الحجج بودند پیشنهاد 
داد یک نفر از سپرده گذاران نیز در جلسات این 
سه نفر حضور داشته باشد که مورد استقبال قرار 
گرفت اما چند ماه بعد یک هیات اجرایی زیر نظر 
این گروه ۳ نفره تشکیل شد که در آبان ۹۶ این 
هیات اجرایی اس��تعفا کرد.  توکلی افزود: بانک 
مرک��زی باید اعلام کند چ��را این گروه و تحت 
چه فشارهایی از س��مت خود استعفا کرده اند؟ 
همچنین بانک مرکزی به صورت شفاف توضیح 
بدهد چرا در وصول تسهیلاتی که این موسسه 

به مردم داده، کوتاهی می شود؟ 

واردات

3اقتصاد
گروه اقتصادی: تشکیل جلس��ه ای با موضوع نان در 
ریاست جمهوری موجب شد وزیر صنعت و معاونان 
وی برخی برنامه های از قبل پیش بینی ش��ده را لغو 
کنند. به گزارش »وطن امروز«، از چند هفته قبل از 
فرا رسیدن آذرماه بحث افزایش قیمت نان مطرح و 
حتی طبق بخشنامه ای قیمت ها و وزن چانه نان های 
سنتی ابلاغ شد اما مانند تجارب گذشته روحانی در 
نقش یک سوپرمن ظاهر شد و گرانی نان به دستور 
وی منتفی ش��د. البته در می��ان هیاهو برای هیچ ، 
پرده از یک موضوع برداش��ته شد و آن اینکه دولت 
برای اینکه تبع��ات گرانی نان را برعهده نگیرد، وزن 
چانه ه��ا را کاهش داده بود و عملا از س��ال 1۳۹۳، 
نان 1۵ درصد گران شده بود. البته تا زمان تهیه این 
گزارش هیچ خبری از جلسه حساس روز گذشته نهاد 
ریاست جمهوری منتشر نشده تا همچنان این موضوع 

بلاتکلیف باشد.
گرانی 3۲ درصدی قیمت نان با کمک وزن چانه ■

در حالی  که افزایش قیمت نان توسط  مسؤولان 
دولتی س��تاد تنظیم بازار و اتاق اصن��اف و اتحادیه 
نانوایان تهران  1۵درصد اعلام شده بود اما با در نظر 
گرفتن کاهش وزن چانه نانی مانند سنگک، میزان 
افزایش قیمت این محصول در مقایسه با نرخ های قبل 
در واقع ۳۲ درصد بود.  وزن چانه نان سنگک قبل از 
این اعمال جدید قیمت، ۶۶7 گرم بود که در ابلاغیه 
اخیر ب��ه ۵۶0 گرم کاهش  یاف��ت؛ این امر به معنی 
کاهش 17درصدی وزن چانه جدید نان در مقایسه 
با وزن چانه قبلی اس��ت. با یک محاسبه سرانگشتی 
به راحتی می ت��وان نتیجه گرفت افزایش قیمتی که 
برای نان در نظر گرفته ش��ده بود ۳۲ درصد اس��ت 
اما مس��ؤولان، این امر را از مردم پنهان کرده و تنها 
ب��ه افزایش قیمت 1۵درصدی نان بدون کاهش 17 
درصدی وزن چانه اشاره می کردند. محمد محمدی، 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان تهران  نیز در این 
ارتباط واکنش نش��ان داده و گفته بود: قیمت نان را 
به جای 1۵ درصد، ۳۲ درصد افزایش دادند، آنچه به 
مردم اطلاع رسانی می شود با آنچه در واقعیت اتفاق 
افتاده متفاوت اس��ت و ما انتظار داریم مسؤولان به 
مردم اطلاعات غیرواقعی ندهند. وی افزود: بر اساس 
مصوبه تنظیم بازار کشور، قیمت نان باید حداکثر 1۵ 
درصد و آن هم به ط��ور اختیاری افزایش پیدا کند، 
یعنی اگر لازم است در استان ها این اتفاق بیفتد باید 
حداکثر 1۵ درصد از قیمت های مصوب سال 1۳۹۳ 
بیشتر شود. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان تهران 
اظهار داش��ت: آنچه در تهران رخ داده این است  که 
علاوه بر افزای��ش 1۵درصدی قیمت نان، وزن چانه 
یا خمیر نان را هم نس��بت به س��ال 1۳۹۳ کاهش 
داده اند و با بررسی دقیق به این نتیجه می رسیم که با 
کاهش وزن چانه و افزایش 1۵درصدی قیمت به طور 
میانگین قیمت ن��ان حدود ۳۲ درصد افزایش یافته 

است. وی تصریح کرد: مصوبه افزایش قیمت نان بر 
افزایش اختیاری قیمت آن دلالت دارد نه اینکه وزن 
نان هم کمتر شود. عضو هیات مدیره انجمن حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان افزود: حتی وزن هایی که در 
سال 1۳۹۳ مصوب شده، از استاندارد هم  کمتر است 
و برای نمونه وزن خمیر نان سنگک در گذشته 7۵0 
ت��ا ۸00 گرم بود و در مصوبه س��ال 1۳۹۳ هم ۶۶7 
گرم تعیین ش��د اما در مصوبه اخیر آن را ۵۶0 گرم 
تصویب کردند. وی گفت: این در واقع نان س��نگک 
نیست و اکنون که مردم از برخی نانوایی ها نان بزرگ  
طل��ب می کنند، در واقع قبلاً نان با این اندازه عرضه 
می شده است. آنچه به مردم اطلاع رسانی می شود با 
آنچه در واقعیت اتفاق افتاده متفاوت است و ما انتظار 
داریم مسؤولان به مردم اطلاعات غیرواقعی ندهند و 

آنها را گمراه نکنند. وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر 
اینکه چرا افزایش قیمت نان در شهر تهران به اصناف 
سپرده شده است، گفت: قرار شد در استان ها، ستاد 
تنظیم بازار به  ریاست استانداران تصمیم گیری کند 
و در شهرس��تان های اس��تان تهران هم همین روال 
برقرار اس��ت اما در ش��هر تهران، اختی��ار را به اتاق 
اصناف ایران سپرده اند . مدیرکل تعزیرات حکومتی 
استان تهران گفت: ما به دنبال حقوق مصرف کننده 
هستیم و البته معتقدیم حقوق نانوا هم باید رعایت 
ش��ود. اکنون در تهران نانوایی های��ی وجود دارد که 
با وجود اینکه س��همیه آرد دولت��ی ندارند اما نان را 
به قیمت دولتی می فروش��ند. همچنین نایب رئیس 
ات��اق اصناف ایران با بیان اینکه هنوز تصمیم جدید 
درباره نان به ما ارائه نشده است، گفت: تمام نانواهای 

کشور باید به مصوبات قبلی تمکین کنند و نان را به 
قیمت قبلی به فروش برس��انند تا ستاد تنظیم بازار 
وضعیت نان را تعیین تکلیف کند. ابراهیم درس��تی 
در گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: براساس اطلاعات ما 
هنوز تصمیم جدیدی درباره نان گرفته نشده است. 
وی افزود: باید مسائل نانوایان را به صورتی مدیریت 
کنیم که ۸۵ هزار واحد نانوایی که با مسائل افزایش 
دستمزد، هزینه های تولید، بیمه و شهرداری روبه رو 
هستند در حق آنها اجحاف نشود. نایب رئیس اتاق 
اصناف ایران با بیان اینکه نانوایان کشور ۳ سال است 
که قیمت های خ��ود را افزایش نداده اند، ادامه داد: با 
ای��ن وجود ما با موضوع کاهش وزن چانه همزمان با 
افزایش قیمت موافق نیستیم. درستی تصریح کرد: 
وقتی که قرار بود به ازای هر سال عدم افزایش قیمت 
نان، ۵ درصد به قیمت آن اضافه ش��ود و مجموعا با  
1۵ درصد افزایش قیمت به فروش برس��د، نباید به 
وزن چانه آن دست می زدند.  وی گفت: ما نمی توانیم 
به مردم بگوییم هم نان را گران می کنیم و هم وزن 
چانه را کاهش می دهیم. نان مانند شلوار نیست که 
بخواهیم پاچه ه��ای آن را کوتاه کنیم. نایب رئیس 
اتاق اصناف ایران گفت: قبل از اینکه س��تاد تنظیم 
ب��ازار بخواهد مصوبه ای برای اصن��اف ارائه دهد باید 
آن را کارشناسی کند تا مجبور نباشیم مصوبه ای که 
داده ایم را پس بگیریم. درستی گفت: تمام نانواهای 
کش��ور باید به مصوبات قبلی تمکین کنند و نان را 
به قیمت قبلی به فروش برسانند تا ستاد تنظیم بازار 

وضعیت نان را تعیین تکلیف کند.

افزایش قیمت نان ابلاغ نشده اجرا شد

نان روی آ تش!

وطن امروز  شماره ۲316  چهار شنبه 8 آذر 1396

تولید

انرژی

محمد نجارصادقی: با ممنوع شدن 
تولی��د و واردات تنباکوی معطر، 
قیمت این فرآورده دخانی با رشد فزاینده ای روبه رو 
بوده اس��ت و از س��وی دیگر به دلیل اقبال بالا به 
این پدیده مضر به نظر می رسد تنباکو های قاچاق 
و دست ساز جایگزین تنباکوهای سابق شده اند که 
بسیار مضرتر هس��تند.  به گزارش »وطن امروز«، 
با ص��دور بخش��نامه ممنوعیت تولی��د و واردات 
محصولات دخانی معطر ک��ه در رأس آنها تنباکو 
اس��ت، قیمت این ف��رآورده دخانی ب��ا افزایش دو 
برابری روبه رو بوده اس��ت. بر این اساس علی اصغر 
رمزی، رئیس مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات 
کشور درباره رأی هیات عمومی دیوان عدالت اداری 
مبنی بر ممنوعیت معطر کردن انواع مواد دخانی 
اظهار کرد: در س��ال 1۳۹۳ ستاد کشوری مبارزه 
با مصرف دخانی��ات مطابق ماده 7 قانون مبارزه با 
مصرف دخانیات دس��تورالعملی را تصویب کرد تا 
منع تبلیغ و تش��ویق مصرف دخانیات مدنظر قرار 
گیرد. در این ماده آمده بود در محصولات خوراکی 
نباید عطر، سیگار و محصولات دخانی استفاده شود 
و بالعکس در محصولات دخانی نباید عطر و طعم 
خوراکی ها مورد اس��تفاده قرار گیرد. رمزی با بیان 
اینکه در سال 1۳۹۳ جلسه ستاد کشوری مبارزه 
با مص��رف دخانیات با حضور چن��د وزیر برگزار و 
در نهایت مصوبه مربوطه توس��ط رئیس جمهوری 
به عنوان رئیس این س��تاد جهت اجرا ابلاغ ش��د، 
خاطرنش��ان کرد: بعد از حدود ۶ م��اه از ابلاغ این 

مصوبه وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی 
به عنوان دبیر ستاد کشوری مبارزه با مواد دخانی 
مکاتبه ای را با وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام 
داد تا از این طریق تولید، عرضه و واردات محصولات 
دخانی معطر ممنوع شود، بنابراین با توجه به اینکه 
تکلی��ف قانونی بود وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نیز به این مساله ورود و اعلام کرد کارخانجات باید 
ظرف مدت ۶ ماه مصوبه مربوطه را رعایت کنند تا 

دیگر تولیدی در دستور کار قرار نگیرد.
اقتصادی که روی دود بنا شده ■

بر اساس آمار اعلامی از سوی مرکز برنامه ریزی 
و نظارت بر دخانیات کش��ور واردات انواع تنباکوی 
معسل در یک سال بالغ بر 10 هزار تن بوده و علاوه 
بر آن حدود 1000 تن نیز توس��ط تولیدکنندگان 
داخل��ی تولید و ب��ه بازار مصرف عرضه می ش��ود. 
مصرف ب��الای قلیان واقعیتی انکارناپذیر اس��ت و 

مسلما راه مقابله با این حجم بالای تقاضا پاک کردن 
صورت مساله نیست. به نظر می رسد مسؤولان امر 
به جای حرکتی بلند مدت و فرهنگسازی مناسب با 
تصمیمی خلق الساعه نه تنها حجم بالای تقاضای 
قلیان را نادیده گرفته اند بلکه اقتصاد و اشتغال عظیم 
ش��کل گرفته حول محور قلیان هم به چشم شان 
نیامده است.  پیش تر محسن نظری، رئیس اتحادیه 
قهوه خانه داران و سفره خانه های سنتی تهران درباره 
میزان افراد ش��اغل در حوزه قلیان گفته بود، تنها 
در ۲۲ منطقه تهران، ۵ هزار قهوه خانه وجود دارد 
که به طور میانگین در ه��ر کدام از این واحدهای 
صنفی، ۶ کارگر مشغول به کار هستند. در واقع ۳0 
هزار کارگر در این واحدها مش��غول به کار هستند 
و با محاس��به صاحبان این واحدهای صنفی، ۳۵ 
هزار شاغل سرپرس��ت خانوار فقط در شهر تهران 
در قهوه خانه ها و س��فره خانه های س��نتی اشتغال 

دارند. همچنین به گفته محمدرضا تاجدار، رئیس 
هیأت مدیره انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان 
و صادرکنندگان محص��ولات دخانی پس از قانون 
ممنوعیت ورود و تولید تنباکو تسریع و گسترش 
واردات از مبادی غیرقانونی و به صورت قاچاق آغاز 
شده، کارگاه های تولیدی تنباکوی جعلی و تقلبی 
در کشور فعال شده و تنباکوی بی کیفیت و جعلی 
با قیمت هایی بسیار پایین تر از نرخ های فعلی و فاقد 
اس��تاندارد در اختیار مصرف کنندگان قرار خواهد 
گرفت. تاجدار ادامه داد: نتیجه این تصمیم تهدید 
شدید سلامت عمومی جامعه به دلیل عدم نظارت 
بهداش��تی بر این تولیدات، عدم تحقق درآمدهای 
دولت به دلیل تامین نیاز بازار از مبادی غیررسمی، 
کاه��ش ش��دید قیمت ها به دلیل ع��دم پرداخت 
عوارض و مالیات و افزایش میزان مصرف، افزایش 
میزان تبلیغات از س��وی قاچاقچیان به دلیل عدم 
امکان شناس��ایی و برخورد قانونی با ایشان، خارج 
شدن تولیدکنندگان، واردکنندگان و فروشندگان 
مج��از از چرخه تولید و ف��روش این محصولات و 
طبعا کاهش درآمدهای دولت از بابت عدم پرداخت 
عوارض و مالیات از سوی این افراد و تمایل شبکه 
مجاز به خرید و فروش کالای غیرمجاز و قاچاق به 
دلی��ل کاهش درآمدها خواهد بود. به گفته رئیس 
انجمن تولیدکنندگان و واردکنندگان محصولات 
دخانی، این ط��رح واردات قانون��ی و بازار مصرف 
را ملتهب و ش��رایط را برای برخی افراد سودجو و 

فرصت طلب مهیا کرده است.

شیب تند گرانی تنباکوی معطر! دخانیات

فروش مناطق آزاد برای پرداخت حقوق کارمندان!شیر هم گران شد
دبیر انجم��ن صنایع لبنی گفت: 
ب��ا توجه به اینکه می��زان عرضه 
ش��یرخام نس��بت به تقاضای کارخانج��ات لبنی 
کاهش یافته، قیمت این محصول تا س��قف 14۵0 
تومان افزای��ش یافته که البته ای��ن مصوبه باید از 

س��ال ۹4 اجرا می ش��د.  رضا 
باک��ری در گفت وگو با فارس، 
درباره آخرین وضعیت قیمت 
شیرخام اظهار داشت: سال ۹4 
آقای شریعتمداری در سمت 
مع��اون اجرایی رئیس جمهور 

مصوب و ابلاغ کرد قیمت ش��یرخام باید از کیلویی 
1۲۵0 توم��ان ب��ه 14۵0 تومان افزای��ش یابد اما 
کارخانج��ات لبنی به بهانه های مختل��ف از اجرای 
این امر س��ر باز زدند.  وی با اشاره به اینکه به دلیل 
افزایش صادرات شیرخش��ک، عرضه ش��یرخام در 
داخل کاهش یافته، تصریح کرد: طبق آمارها سال 
گذشته ۲4 هزار تن شیرخشک صادر شد و این رقم 

تا پایان امسال به 40 هزار تن خواهد رسید که این 
مساله س��بب کاهش شیرخام برای مصرف صنایع 
لبنی و تولید داخل شده است. به گفته دبیر انجمن 
صنایع لبنی، روند افزایش ش��یرخام از ابتدای سال 
جاری آغاز ش��ده که اکنون شیر باکیفیت تا سقف 
دام��داران  از  توم��ان   14۵0
خریداری می ش��ود. باکری به 
ارسال نامه ای از سوی انجمن 
صنایع لبنی به س��تاد تنظیم 
بازار اشاره  کرد و اظهار داشت: 
در این نامه تقاضا کرده ایم این 
ستاد برای آزاد ش��دن و ورود موقت شیرخشک از 
کش��ورهای دیگر در جهت مص��رف صنایع لبنی 
فکری کند، چرا ک��ه نمی خواهیم به دلیل کمبود 
ش��یرخام بازارهای صادراتی را هم از دست بدهیم. 
وی گفت: وزیر جهاد کشاورزی اکنون جلوی واردات 
شیرخشک را گرفته و از طرفی هم کارخانجات ما با 

کمبود شیر مواجهند. 

معاون ش��ورایعالی مناطق آزاد 
گفت: در منطقه ای مانند قشم 
کارکنان مناطق آزاد چند برابر کارکنان شهرداری 
آن منطقه اس��ت، در صورتی که قرار نیست این 
مناط��ق آنقدر کارمند به خدمت بگیرند که برای 

آنها مجبور  پرداخت حقوق 
به فروش زمین بش��وند. به 
آهنگران،  تس��نیم،  گزارش 
مع��اون ش��ورایعالی مناطق 
آزاد اظه��ار داش��ت: مناطق 
ب��ه کاره��ای  آزاد بیش��تر 

خدماتی و بانکی می پردازند. وی افزود: مکان یابی 
مناطق آزاد به  درستی صورت نگرفته چون شیوه 
مدیری��ت مناط��ق آزاد درآمد/ هزینه ای اس��ت. 
آهنگران ادامه داد: از دیگر مشکلات مناطق آزاد 
مساحت زمین هایی است که انتخاب می شود.  در 
کش��ورهایی که روی مناطق آزاد سرمایه گذاری 
کرده ان��د، مناط��ق آزاد بی��ش از 400 ت��ا ۵00 

هکتار نیس��تند اما برخی مناط��ق آزاد در ایران 
مانند منطقه آزاد ماکو ۵40 هزار هکتار اس��ت و 
همین مساله موجب ش��ده مدیران مناطق آزاد 
به جای تولید و صادرات به دنبال کارهای عمرانی 
و ش��هرداری بروند چون مناطق��ی که به عنوان 
منطق��ه آزاد تعریف ش��ده 
شهر و روس��تاهای بسیاری 
را در بر گرفته است.  معاون 
شورایعالی مناطق آزاد گفت: 
رسوب نیرو در مناطق آزاد از 
دیگر مش��کلات این مناطق 
شمرده می شود، به عنوان مثال در منطقه ای مانند 
قش��م کارکنان مناطق آزاد چن��د برابر کارکنان 
شهرداری آن منطقه اس��ت، در صورتی که قرار 
نیست این مناطق آنقدر کارمند به  خدمت بگیرند 
که در پرداخت حقوق آنها هم دچار مشکل بشوند 
و از راه های��ی مانند فروش زمین و برخی عوارض 

حقوق آنها را تأمین کنند. 

مناطق آزادلبنیات

نما

اخذ ۱۰ هزار شکایت مردمی از گرانفروشی و کم فروشی در یک ماه
مدیرکل امور حقوقی و تعزیرات س�ازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: گرانفروشی و 
کم فروشی بیشترین شکایت مردمی به ستاد خبری 1۲۴ بوده که در این باره بیش از 1۰ هزار گزارش در 
یک ماه دریافت شده است. صارمیان در گفت وگو با تسنیم، لزوم سرعت بخشی در رسیدگی به شکایات 
مردمی را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: در مهرماه سال جاری در مجموع 13 هزار و ۲67 فقره شکایت 
مردمی راجع به تخلفات صنفی و غیرصنفی از طریق تلفن 1۲۴ س�تاد خبری  اس�تان ها دریافت ش�ده 
که از این تعداد 7۰ درصد ش�کایات مورد رس�یدگی قرار گرفته و 3۰ درصد باقی مانده در دست بررسی 
کارشناسی از سوی مراجع ذی ربط است.  صارمیان افزود: از مجموع شکایات 8۴ درصد مربوط به کالا و 
16 درصد مربوط به خدمات است، به طوری که بیشترین گزارش در بخش کالایی از نان، میوه و سبزیجات 
و در بخش خدمات از تعمیرگاه های خودروهای سبک و پارکینگ شهری بوده و گرانفروشی و کم فروشی 

در صدر عناوین تخلف گزارش های دریافتی قرار گرفته است.  

کشاورزی

ساماندهی


